
Discuţiile iscate în jurul valorificării spaţiilor din 
cetate au condus la concluzia că cele două unităţi MAN 
care ocupă mai multe clădiri di n cetate, precum şi o 
parte a şanţului trebuie să le elibereze; este absolut 
necesară întocmirea unui studiu urbanistic, urmînd 
ca pe baza lui să se treacă la executarea eşalonată a 
lucrărilor, ce vor fi avizate de CNMASI fiecare în parte. 
Termenul pentru studii este de un an, în şedinţa actuală 
dindu-se avizul de principiu pentru proiect. De ase
me nea s-a pus problema discutării cu MAN a con
stituirii unei comisii mixte pentru monumentele 
istorice ce se găsesc în folosinţa armatei. 

în contextu I discutării restaurării şi valorificării 
Cetăţii Alba Iulia, arh. H. Fabini a prezentat cazul 
Biser icii romano-catolice din cetate, la care piatra este 
de asemenea afectată. Cu această ocazie a anunţat 
redeschiderea carierei vechi de piatră de la !ghiu -
preţioasă sursă de materie primă pentru restaurări. 

Un alt punct pe ordinea de zi a şedinţei a fost re
luarea discuţiei pentru avizarea proiectului auto
străzii transeuropene NS (tronsonul Cernavodă -
Constanţa). Beneficiarul (IPTANA), reprezentat prin 
ing . I. Pavelescu. a prezentat importanţa internaţională 
a lucrării (cca 10 OOO km ce străbat Europa - Orient ul 
Mijlociu - pînă în India, din care prin ţara noastră 
trec 820 km), costuri le foarte ridicate în prezent (175 
milioane lei/km), precum şi importanţa deosebită ce 
o are autostrada pentru România - mijloc de a intra 
î n circuitul internaţional, iar în caz contrar margina
lizarea. S-a subliniat faptul că autostrada va fi construită 
de firme particulare pe _tronsoane, firme ce vor fi 
desemnate prin licitaţie. ln cadrul discuţiilor s-a făcut 
precizarea că avizul trebuie să fie clar formulat şi refe
rindu-se la toată lucrarea, o schimbare ulterioară a 
traseul ui nemaifiind posibilă. De altfel, Comisia a fost 
î nştiinţată că la discuţiile de la Prefectura Constanţa 
a fost hotărît traseul din proiectul prezentat şi nu 
a ltul, ceea ce este cel puţin ciudat din punctul de ve
dere al CNMASI. Proiectu I prevede ca autostrada 
să meargă pe cît posibil paralel cu Valul lui Traian, 
pe care îl taie o singură dată, iar pe o porţiune îl înglo
bează în construcţia sa. Traseul nu trece prin localităţi. 

Arh. Dan Nicolae, referent DMAS I pentru Dobrogea, 
a prezentat Comisiei rezervele sale privi nd proiectul 
în problema rezolvării organizărilor de şantier; relaţia 
autostrăzii cu localităţile din zonă; găsirea specialiştilor 
şi lucrătorilor pentru viitoarele şantiere arheologice 
deschise contra cronometru. Toate aceste dificultăţi 
devin deosebit de importante în situaţia în care pămîntul 
Dobrogei este plin de surprize arheologice. Dl. S. 

losipescu a precizat că în întreaga ţară există doar 22 
special işti arheologi pe profil, ceea ce face şi mai di fl
ei lă întreprinderea. 

În concluzie, Comisia a avizat proiectul cu condiţia 
precizărilor cerute, urmînd ca cererile arheologilor 
de extindere a· şantierelor să fie incluse în studiul de 
impact, ca termen întreaga muncă de cercetare trebuind 
să fie încheiată pînă la începutul anului 1993, cînd ampla
samentul va fi eliberat (lucrarea în ansamblu avînd 
termenul în iunie 1995). 

Tot o reluare de discuţie este aceea privind ampla
samentul Casei de cultură a studenţi/or din Braşov. Cu 
această ocazie arh. Doina Cristea a prezentat un studiu 
de metodologie pentru păstrarea şi protejarea zonelor 
rezervate, în cazul acesta din Braşov. Proiectul iniţial 
al Casei de cultură, amplasată chiar în „Zwinger"-u I 
cetăţii, agresa imagiriea cetăţii şi acoperea unghiul 
vizual asupra turnului Bisericii Negre, ceea ce a atras 
protestul CNMASI, şi chiar dacă construcţia clădirii 
este deja începută (în condiţii cu totu I ilegale) 
concluzia Comisiei este de a i se reduce volumul, iar 
înălţimea _să nu depăşească nivelul frontului de clădiri 
existent. ln acest sens urmează să fle trimisă o adresă 
Primăriei Braşov. 

Referitor la mormrntul roman descoperit la Constanţa -
hipogeul (sec. 11-111) s-a ridicat problema alegerii 
soluţiei de conservare a mormîntului cu fre~ce, precum 
şi aceea a construcţiei exterioare de protecţie. Proiec
tantul a prezentat mai multe variante pentru con· 
strucţia exterioară, ce urma să cuprindă şi un mic 
muzeu. Proiectele nu au fost avizate, recomandîndu-se 
găsirea unui stil neutru, de factură contemporană. 

în ceea ce priveşte conservarea mormîntului, au 
fost exprimate mai multe opinii de către arhitecţi, 
ingineri, pictori restauratori, arheologi, cu argumente 
pro şi contra acoperirii cu pămînt şi accesul doar pentru 
specialişti, construcţia de protecţie urmînd să conţină 
replica monumentului destinată vizitatorilor, sau 
îmbrăcarea mormîntului într-o coajă cu sistem de cli
matizare (ceea ce este foarte costisitor şi pretenţios). 
Fapt este că în prezent, după ce multe secole s-a păstrat 
în stare bună, din cauza inundaţiei de la o conductă 
apropiată, umiditatea zidurilor mo rmîntului a crescut 
şi frescele sînt în pericol. În urma discuţiilor Comisia 
a căzut de acord că mai eficient este să se creeze un 
mediu controlat pentru mormînt, iar în privinţa con
strucţiei exterioare este necesar un studiu separat cu 
avizare ulterioară. 

GEORGETA POP 

INIŢIATIVE ECOVAST PENTRU SATELE ROMÂNIEI 

În ul tima săptămînă a lunii martie 1991, DMASI a 
avut ca oaspeţi trei membri ai ECOVAST (European 
Council for the Village and Small Town). Programul 
dens al delegaţiei a cuprins, pe de o parte, întrevederi 
cu d I. Horvath Andor, ministru secretar de stat în 
Ministerul Culturii, şi specialişti ai DMASI şi CNMASI, 
menite să stabilească punctele de joncţiune ale preo
cupărilor celor două părţi şi elementele unui program 
comun de acţiune, iar, pe de altă parte, incursiuni în 
teren care au oferit mostre ale materialului asupra 
căruia acest program poate fi ap I icat. 
După periplul în Banat, Muntenia şi Transilvania, 

membrii delegaţiei au desemnat România ca deţină-

toare a unui foarte valoros şi original patrimoniu clă
dit, în mare parte încă nepervertit prin modernizări , 
lucru rar întîlnit în ţările europene. Asupra păstrării 
acestui fond originar al arhitecturii româneşti va fi 
îndreptată colaborarea ţării noastre cu ECOVAST. 

Informaţii mai concrete oferă răspunsurile la cele 
cîteva întrebări pe care le-am adresat specialiştilor 
englezi înainte de plecarea lor din România. 

1. Ce este ECOVAST, cine sinteţi dumneavoastră şi 
cum aţi format o echipă 7 

ECOVAST este o organizaţie formată din organi
zaţii-membru voluntare sau oficiale, ca şi din persoane 
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individuale. Membrii ei sînt angajaţi în prezervarea şi 
protecţia satului, a culturii sale, a bunăstării oameni lor 
săi şi într-o atentă şi susţinută revitalizare a economiei 
sale. Organizaţia este fondată în 1984, după pregătiri 
începute în 1978. ECOVAST are statut de observator 
pe lîngă Consiliul European şi are relaţii cu Comuni
tatea Europeană. 

Sediul legal se află la „Maison de la Nature, Centre 
de l' lnitiative pour l'Environnement Alsacienne", în 
localitatea Muttersholtz, în Alsacia, lîngă Strasbourg. 
Secretariatul se află la Namu1, în Belgia. 

Noi reprezentăm o organizaţie-membru a ECOVAST: 
Angus Fowler (Forderskreis Alte Klrchen-Marburg, 
BRD), Jane Wade (Historic Farm Bildings Group. 
GB), John Sell (Society for the protection of Ancient 
Bildings, GB). 

Sîntem cu toţii membri ai unui grup de lucru al 
ECOVAST pentru arhitec1ură vernaculară tradiţio
nală. 

2. Ce obiecti~e are călătoria în Romdnia? Este singura 
ţară pe care o vizitaţi acum? 

Sîntem aici pentru a ne crea o imagine a satului rc
mânesc şi a felului în care el prezervă vechea arhitec
tură, economia şi obiceiurile tradiţionale. Încercăm 
să depistăm problemele potenţiale şi să gîndim soluţii 
posibile pentru Ron,ânia. 

Am avut o întîlnire cu membrii Comitetului Inter
naţional a l ECOVAST în Ungaria, săptămîna trecuta. 
Am vizitat de curînd Grecia şi J:lulgaria 
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3. Ce locuri a(i vizitat fn Rctrdn1a şi ce impresii v-au 
produs 7 

Am călătorit în Muntenia şi Transilvania; primu l 
loc vizitat a fost satul Zăbrani, lingă Lipova, unde ne-am 
bucurat de minunata ospitalitate a unui ţăran care a 
împărţit cu noi casa şi o masă tradiţională. Ari fost 
foarte impresionaţi de caracterul arhaic al vieţii acestei 
familii, cu vechea ei casă, cu vechiul hambar şi curtea 
plină de animale. Este un sat cu drumul mărginit de 
pomi fructiferi. 

În Cluj am fost impresionaţi de noul muzeu organizat 
în fosta primărie. Culorile vechilor clădiri din centrul 
oraşului ne-au uimit şi ne-au delectat. Am descoperit 
mai tîrziu frumuseţea culorilor de var şi în alte iocuri. 

Ca şi centrul Clujului, unele sate pe care le-am vizi. 
tat, cum sînt Cisnădioara (Michelsberg), Viscri (Oe1Jtsch 
Weisskirch) şi Teşi la-Valea Doftanei. sint remarcabil 
de intacte arhitectural, rămase nealterate încă dir 
secolele XVII-XVIII şi în aceasta rezidă marea lor 
valoare. Trebuie să devină posibil ca integritatea şi 
frumuseţea lor să constituie o atraqie pentru vizita
torii României. Ele păstrează vii cîteva din vechile 
meşteşugu1 i şi tehnici de construcţie, iar casele :.e gă
sesc ?ntr-o stare rezonabilă. Am avut norocul ,ă in
trăm în case pline de comori etnogral re în Valea Dof
tanei şi Viscri. 

4. Puteţ i {ace cfteva consideraţi/ asupra păstrării şi 
tratamentului aplicat vechilor clădiri ln Romdnia ? 

Cetatea soteastă de la 
Apold (Trappoid) (foto 
Edmund Hofer ). 
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Sighişoura, strcdu şcolii 
(foto Edmund Hofer) 

Casele tradiţionale din sate par a fi in star·e mai bună 
decit în multe ţări europene, de pildă Ger·manra de Est, 
Iugoslavia şi Polonia. Multe case din România sînt 
încă reparate într-o manieră corectă, cu mortar de 
var, dar multe dintre construcţiile prest1g1oasc cum 
sînt bisericile şi castelele au fost, din nefericire, îmbră
cate în ciment care nu lasă trecutul clădirii să „res
pire"; în plus există pericolul ca, odată îndepărtat, 
acest ciment să ia cu sine suprafaţa minunatelor par·a
mente de ptatrd sau cărămidă. 
Această restaurare drastică este de altfel neplăcutd 

privirii, mai ales că este aplicată cu regularitate, făcind 
ca vechile clădiri să pară foa1·te moderne. Castelul 
Bran şi Piaţa Sfatului din Br·aşov au pierdut, pr:in aceasta 
mult din calitatea de martor al timpului. ln Braşov 
am văzut cum intruziunea marilor vitrine de magazin 
de la parterul clădirilor sparge scara faţadelor către 
piaţă . În schimb, acoperişurile cu profilele lor origi
nale, din ţiglă sau şindrilă, păstrează parfumul trecu
tulu 1. 

5. Cum plasaţi Romdnta din punctul de vedere al arhi
tecturii vernaculare în context european? Care sint con
cluziile grnLrole ole v1Z1tci dumneavoastră ş1 cum o vqr 
valori {/co ? 

România este importantă pentru Europa ş1 pentru 
că :iăstrează atit de complet multe dintre satele şi 

oraşele vechi. Problema dumneavoastră va fi să DdS· 

tr·atr rntegntatea lor acum, cînd lucrurile se schi~bă. 
Multora din vechile clădirr li s-a păstrat cu griiă carac
terul originar, aşa că modernizările trebuie facutl: 
într-un strl s1mpatetrc; este cazul şi i::entru clădiri e 
no1. Un bun exemplu de păstrare a formelor tradi 1-

onalc în vo lume mai mari am văzut la „casa de cear" 
din Muzeul etnografic de la Bran. Scara noilor clădiri 
este de asemenea importantă. aşa cum fiecare român 
trebuie să-şi f1 dat seama văzînd cum norie blocuri 
distrug scara umană. 

La întoarcerea noastră la Londra vom înccrc.1 s,1 
strîngem bani pentru a pune la punct un studiu pilot 
pentru două sau trei sate drn România. Trebuie stabilrt 
potenţialul satului , ce produse pot g5si cea mar bun.i 
piată în ţară şr în afara ei; ce meşteşuguri ar interes. 
pe vrzitatori şi cc facilităţi li se pot oferi: ferme pentru 
vacanţe, hanuri de ţară sau castele-hotel. Produse ca 
br-înzetul"Île tradiţionale. fructele şi legumele cresc'1tc 
în mediul lor sînt toate bunuri cu mare căutare în 
Vest. SJtele vor fi apoi un exemplu pentru celelalte. 

intrevedem o colaborare valoroasă cu viitoarea orga
n1za\ie română ce va f1 afiliată Comitetulur lnte-na
tional ECOVAST. Comitetul de iniţiativă cc prega
teşte statutul acestei organizaţii a fost constituit la 
Ploieşti. unde un grup de arhitecţi ş1 cercetători a 
elaborat un studiu asuprn casei tradiţionale ro:nâ-
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neşti, una dintre cele mai complete şi bine gîndite 
cercetări pe care o cunoaştem în Europa 1 • 

Gîndim că viaţa în satele româneşti ar îmbia mulţi 
vizitatori să revină; meşteşugurile, obiceiurile şi fru
moasele clădiri constituie o valoare de nepreţuit. 

Vom raporta deci favorabil periplul nostru în România 
la Consiliul Europei. 

Proiectele ECOVAST nu pot deveni viabile decît 
după ce problema satelor din România va fi cunoscută 
şi înţeleasă de către români. Situaţia cu totul specială 
a satelor noastre este greu de înţeles privită din afară. 

Fenomenul de depopulare a satelor este, pare-se, 
mai drastic şi mai nociv decît în alte ţări europene, 
unde este contrabalansat, în parte, de moda reşedinţei 
pentru week-end. Nu se poate evalua perioada în care 
restabilirea materială a poporului român va face posibil 
ca acest fenomen să prolifereze şi la noi. De asemenea, 
este greu de întrevăzut impactul noilo r împroprietă
riţi asu pra satului şi caselor lui. 

O altă problemă greu de surmontat este aceea a mo
dernizării, foarte necesare de altfel, a caselor tradiţi
onale româneşti, care sînt, prin excelenţă, de mici di
mensiuni: apare astfel incompatibilitatea spaţiu mic 
- confort şi pericolul denaturării caracterului ori
ginar prin extinderi discordante. Soluţii viabile, ela
borate de profesionişti, ar putea preîntîmpina dorinţa 

1 Este vorba despre studiul „Locuinla trad iţională în mediul 
rural" elaborat în anul 1988 şi avind ca proiectant general Institutul 
de ProiecUri PrahO\ a. 

Comitetul de iniliativă constituit la Ploieşti în 29 martie 1991 
are ca obiectiv stabilirea statutului şi ba7ci juridice a viitoarei orga
nizaţii ce va O afiliată Comitetului Internaţional ECOVAST. Se pre
g:.tcsc formulare pentru adeziune pentru cei ce doresc să se implice 
în Jcţiuriea de revitalizare a satelor din România. 

oamenilor de a înlocui casele vechi cu construcţii noi. 
La fel de nociv ca oricare alt factor distructiv este 

totala derută estetică a populaţiei de la sate, ruptă 
de trad iţie şi foarte permeabilă la elemente străine ei, 
pe care le preia fără discernămînt. Arhitectura şi deco
raţiile clădirilor noi, ca şi modernizările celor vechi o 
confirmă pe deplin. 

O problemă cum nu se poate mai gravă şi fără egal 
în alte ţări europene este părăsirea satelor săseşti şi, 
implicit, dispariţia unei foarte valoroase civilizaţii, de 
o importanţă indiscutabilă pentru România. lngrijo
rarea este amplificată de absenţa oricărui alt tip de 
atitudine decît aceea de contemplare pasivă şi uimită 
în faţa devastării acestor bijuterii arhitectonice cu 
o grabă şi o eficienţă furibundă de către ţigani. 

Avansînd pe traiectul problemelor greu de înţeles 
pentru străini, revin asupra ideii lansate de specialiştii 
englezi, aceea de a constitui tabere de vară pe lingă 
meşteri cunoscători ai vechilor tehnici de lucru. Sînt 
pregătiţi oare tinerii români să lase mirajul noutăţilor 
occidentale, din ce în ce mai accesibile, fascinaţia îmbo
găţirilors pectaculoase, în favoarea îndeletnicirilor stră
vechi 1 Asistenţa occidentală este necesară pentru a con
vinge că o astfel de orientare poate deveni foarte renta
bilă, şi, bineînteles, benefică pentru cultura românească. 

Importanţa vizitei ECOVAST rezidă, aşadar. în primul 
rînd în reactualizarea acestor probleme. Nu putem 
răspunde altfel generozităţii lor decît prin cunoaş
terea aprofundată a situaţiei satelor din România, 
pentru a putea elabora un program aplicat, sensibil 
şi tenace, care ar putea să ne redea una dintre cele 
mai mari bogăţii ale ţării şi mîndria de a o avea. 

INA POSTĂVARU 

Protocoale de colaborare încheiate 
între Direcţia Monumentelor, 

Ansamblurilor şi Siturilor Istorice 
şi organisme şi instituţii de profil 

din alte ţări 

Ungaria 

PROTOCOLE DE COOPERATICE ET D 'ENTRE - AIDE SCIENTIFIQUE ET TECHN IQUE 

Les representants de l'lntendence des Monuments 
Historiques de la Hongrie et de la Direction des Mo
numents, Ensembles et Sites Historiques de Roumanie, 
1-eunis a Budapest Ic 22 Mars 1991, ont pris connais
sance de la similitude de leu rs conceptions concernant 
Ies recherches, l'inventaire, la protection, la conserva
tion, la restauration et la mise en valeur des monu
ments, des ensembles et des sites historiques, temoins 
de l'identite historique et cultu1-elle de chacun des 
deux pays et parties du patrimoine europeen et mon
dial dans le meme temps. 

lls ont constate egalement Ies pertes du patrimoine· 
culturel provoquees par p1·esques cinquante ans de 
dictature communiste dans Ies deux pays, et specia
lement en Roumanie. 

Animes par le sincere desir de cooperer pour une 
Europe unie dans leur domaine d'activite - Ies monu
ments, Ies cnsembles et Ies sites historiques -, Ies 
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representants des deux i nstitutions ont etabl i Ies 
suivantes directions de collaboration; 

1. Echanges de specialistes pour des stages 
de recherche, de documcntation et de travaux 
de conservation et de restauration, ainsi qu'aux 
cours de perfectionnement de courte ou de 
longue duree. 

2. Echanges d'informations et de documen
tations archivistiques, photographiques etc., 
afin de completer Ies dossiers des monuments 
historiques. 

3. Echanges de publications, d'autres mate
riaux documentaires, de livres et d'exposi
tions. 
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